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El dia 14 de març del 2006, dimarts, es reuneix a la 
Casa de la Vall el M. I. Consell General, en sessió 
tradicional convocada d'acord amb allò que estableix 
el Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre del dia 
que figura en el Butlletí del Consell General  
núm. 4/2006, que és el següent: 

1- Informe de la delegació del Consell General a 
l’APF. 

2- Informe de la delegació del Consell General a 
l’OSCE. 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  
M. I. Srs. Joan Gabriel i Estany i Bernadeta Gaspà 
Bringueret, Síndic General i Subsíndica General, 
respectivament, s'ha procedit a comprovar la presència 
dels membres, que ha quedat registrada d'acord amb la 
relació següent: 

M. I. Sra. Olga Adellach Coma 
M. I. Sr. Vicenç Alay Ferrer 
M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany 
M. I. Sr. Alain Bernat Gallego 
M. I. Sr. Carles Blasi Vidal 
M. I. Sr. Robert Call Masià 
M. I. Sr. Francesc Casals Pantebre 
M. I. Sr. Josep Dallerès Codina 
M. I. Sr. Ricard de Haro Jiménez 
M. I. Sr. Josep Maria Farré Naudi 
M. I. Sr. Joan Albert Farré Santuré 
M. I. Sra. Maria Rosa Ferrer Obiols 
M. I. Sr. Jordi Font Mariné 
M. I. Sra. Lurdes Font Puigcernal 
M. I. Sr. Joan Gabriel i Estany 

M. I. Sra. Eva García Pastor 
M. I. Sra. Bernadeta Gaspà Bringueret 
M. I. Sra. Mariona González Reolit 
M. I. Sr. Jordi Jordana Rossell 
M. I. Sr. Esteve López Montanya 
M. I. Sra. Conxita Marsol Riart 
M. I. Sr. Daniel Mateu Melción 
M. I. Sr. Emili Prats Grau 
M. I. Sra. Maria Pilar Riba Font 
M. I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa 
M. I. Sr. Jaume Serra Serra 
M. I. Sr. Enric Tarrado Vives 
M. I. Sr. Carles Verdaguer Pujantell 

També hi és present el M. I. Sr. Albert Pintat Santolària, 
Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. Manel Pons 
Pifarré, Ministre d’Urbanisme i Ordenament Territorial; 
Juli Minoves Triquell, Ministre d’Afers Exteriors, Cultura i 
Cooperació; Ferran Mirapeix Lucas, Ministre de Finances; 
Josep M. Cabanes Dalmau, Ministre de Justícia i Interior; 
Montserrat Gil Torné, Ministra de Salut, Benestar Social i 
Família; Joel Font Coma, Ministre d’Economia; Roser 
Bastida Areny, Ministra d’Educació i Formació 
Professional; Antoni Puigdellívol Riberaygua, Ministre de 
Turisme i Medi Ambient; Meritxell Mateu Pi, Ministra 
d'Habitatge, Joventut, Ensenyament Superior i Recerca; 
Carles Font Rossell, Ministre d’Esports i Voluntariat i Pere 
Torres Montellà, Ministre d’Agricultura i Patrimoni 
Natural. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Valentí Martí 
Castanyer, secretari general del Consell General. 

(El M. I. Sr. Esteve López Montanya, Secretari de la 
Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 18.00h) 
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El Sr. síndic general:  

Abans d'iniciar la sessió permeteu-me d'adreçar una 
cordial salutació a les diferents autoritats presents: als 
Srs. representants dels Srs. Coprínceps, al Sr. 
vicepresident del Consell Superior de la Justícia, al Sr. 
president del Tribunal Constitucional, i als Srs. i les 
Sres. cònsols majors i menors que ens honoren amb la 
seva presència. 
Passem, doncs, tot seguit al primer punt de l'ordre 
del dia. 

1- Informe de la delegació del Consell 
General a l’APF. 
Llegeix l’informe la Sra. Bernadeta Gaspà 
Bringueret, subsíndica general. 

Teniu la paraula. 

La Sra. Bernadeta Gaspà:  

Gràcies Sr. síndic. 
La secció andorrana de l’Assemblea Parlamentària de la 
Francofonia va participar, com és habitual, al Període 
ordinari de sessions que l'Assemblea organitza 
anualment a principis de juliol. En aquesta ocasió la 
reunió va tenir lloc a Brussel·les, on paral·lelament a la 
Sessió, també es va celebrar el III Parlament Francòfon 
dels Joves, que va reunir un centenar de participants. 
El tema escollit per l’Assemblea per centrar el seu 
debat general en un tema d’actualitat sobre el món 
francòfon va ser la “Contribució de la Francofonia a 
la diversitat cultural dins del moviment de la 
mondialització”. En aquest sentit, totes les seccions 
participants van expressar la seva preocupació sobre 
el fet que l’evolució dins de les organitzacions 
internacionals, vers un monolingüísme anglòfon, 
meni, ni més ni menys, a la internacionalització 
d’una sola llengua, afavorint l’emergència d’una 
única manera de pensar. 
Una vegada finalitzat el debat, el Ple va adoptar per 
unanimitat tots els informes, les resolucions i les 
recomanacions que van ser presentades per les 4 
Comissions Permanents existents. 
D’altra banda, cal destacar que l’Assemblea va aprovar 
la creació d’una nova regió sota el nom de Regió Àsia-
Pacífic, que vindrà a completar l’espai francòfon 
existent, donant entrada de ben segur a futurs membres 
pertanyents a aquestes zones. Així mateix també va 
decidir aixecar la suspensió al parlament de la 
República centrafricana per haver mantingut unes 
eleccions reconegudes per la comunitat internacional. 
En quant a les reunions a les quals ha assistit la 
secció andorrana de l’Assemblea Parlamentària de la 
Francofonia durant l’any 2005 faré referència, en 
primer lloc, a la XVIII Assemblea de la Regió Europa 
de l'APF que va tenir lloc a Mònaco del 19 al 23 
d’octubre del 2005. 
Dels dos projectes presentats i debatuts en les seves 
respectives comissions cal indicar que, el primer 
d’entre ells, és un esborrany que es presentarà a la 

propera Assemblea Regional Europa, mentre que el 
segon projecte, sí que es va poder aprovar al Ple de 
l’Assemblea, insistint sobretot en la demanda feta a 
tots els representants de la Francofonia de dur a 
terme una política de comunicació positiva 
recolzant-se amb els mitjans de comunicació, i 
incidint, sobretot, en el públic jove. 
Al Ple de l’Assemblea també es va aprovar per 
unanimitat una resolució sobre l’adopció per part de 
la Conferència general de la UNESCO, reunida a 
París del 3 al 21 d’octubre, de la Convenció sobre la 
protecció i la promoció de la diversitat de les 
expressions culturals. Aquesta resolució, batejada 
com a “Appel de Monaco” insta a tots els Governs 
membres de la Francofonia europea a ratificar, 
acceptar, aprovar o adhesionar dita Convenció en el 
termini més breu possible. Es tracta d’un 
esdeveniment històric per l’APF, ja que per primera 
vegada una delegació representant dels Parlaments 
francofons ha participat als treballs de la UNESCO 
defensant aquest nou dret supranacional que 
permetrà als Estats de dur a terme amb més llibertat 
una política d’ajuda a la creació. 
Abans de finalitzar amb aquesta breu presentació de 
les actuacions de la secció andorrana a les reunions de 
l’Assemblea Parlamentària de la Francofonia i que 
figuren més extensament recollides dins l’informe que 
presentem per aprovació al Ple del Consell General, 
m’agradaria destacar l’activa participació, la bona 
entesa, la constància i l’enriquidor treball dut a terme 
per tots els membres de la secció, que tinc l’honor de 
presidir. Fets que contribueixen no tan sols a 
l’assoliment dels objectius fixats per la Francofonia, 
sinó que a més denoten la important tasca que realitza 
Andorra dins aquest organisme internacional. 
Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. subsíndica per la vostra narració. 
Passaríem doncs, al punt número 2 de l’orde del dia. 

2- Informe de la delegació del Consell 
General a l’OSCE. 
Llegeix l’informe el Sr. Josep Dallerès Codina, president 
de la Delegació del Consell General davant de l’OSCE. 

El Sr. Josep Dallerès:  

Gràcies Sr. síndic. 
Ja han passat 9 mesos des que el Consell General 
elegís, el passat 13 de juny, els M.I. Srs. Daniel 
Mateu Melción, Conxita Marsol Riart, Francesc 
Rodríguez Rossa i a mi mateix, com a representants 
davant l’Assemblea Parlamentària de l’Organització 
per a la Seguretat i la Cooperació a Europa. 
Recordar tan sols que hi participem des de l’any 
1996, ara fa 10 anys, després que aquesta assemblea 
aprovés l’adhesió d’Andorra a l’OSCE, el 21 de 
novembre de 1995. 
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Des de llavors ençà, els membres de les diferents 
delegacions andorranes han, hem participat, de 
manera regular, als treballs en trobades de 
l’Assemblea, amb els límits, però, imposats per la no 
dedicació exclusiva, quan es tracta de poder 
participar en les missions d’observació d’eleccions, 
per exemple o, d’ocupar algun càrrec en el si 
d’alguna comissió. 
Davant dels nous reptes mundials per a la seguretat 
(qui no té present el terrorisme i els extremismes de 
tot calibre?), i dels darrers esdeveniments succeïts a 
Europa, (ampliació de la Unió Europea i de l’OTAN, 
per exemple), l’OSCE-PA tendeix a adquirir, més 
importància en l’escena internacional per ser un 
fòrum que contribueix a restablir a vegades, les 
relacions de confiança entre els països a través del 
diàleg, la cooperació (la interparlamentària també) i 
el coneixement mutu. 
L’organització pot contribuir, cada vegada més, a la 
legitimació política de les accions i declaracions que 
es porten a terme en haver iniciat una via per 
facilitar el contacte, i la cooperació entre l’OSCE 
governamental i OSCE parlamentària, i 
conseqüentment amb el conjunt de parlaments 
representats mitjançant les compareixences davant 
l’Assemblea Parlamentària, a Viena durant l’hivern, 
dels ministres responsables, i la possibilitat de 
control, via preguntes orals i escrites. 
Prenent el relleu de les anteriors delegacions del 
Consell, la delegació que tinc l’honor d’encapçalar, 
ha participat, des de la seva elecció, a les 3 grans 
reunions anuals que aquesta organització 
parlamentària internacional organitza: 
La 14ª Sessió Anual va ser l'estiu passat a 
Washington. El tema central va girar al tomb dels 
nous reptes per a l’OSCE  en un moment de reforma 
i modificacions, tant en la part governamental com 
de la parlamentària. 
En paral·lel a aquests treballs, van ser tractats també 
els següents temes: el tràfic d’éssers humans, el 
blanqueig de diners, les missions d’observació 
d’eleccions, la situació a Moldàvia i a Abkhazia 
(Geòrgia), els drets humans davant l’amenaça del 
terrorisme, els terroristes suïcides, les armes lleugeres 
i de petit calibre, la pirateria i la seguretat marítima, 
la dimensió mediterrània de l’OSCE, l’explotació i la 
violència sexual exercida per les forces 
internacionals de manteniment de la pau, el 
finançament de l’Oficina per a la democràcia i els 
drets humans (ODIHR), la lluita contra la corrupció 
i la igualtat de sexes dins de l’OSCE. 
Totes les resolucions i acords presos en el decurs 
d’aquesta Sessió estan recollits en un sol document 
titulat “Declaració de Washington”, que podeu 
trobar en l’informe anual de la delegació que us ha 
estat tramès, així com, a la pàgina web de 
l’organització, junt amb les demés declaracions 
anteriors. 
La reunió de tardor que va celebrar-se el passat mes 
d'octubre a Sveti Stefan (Montenegro), a més dels 
treballs de la Comissió Permanent, la Conferència va 
versar sobre la democràcia i el bon govern en les 

societats multiètniques. El darrer dia va 
desenvolupar-se el 3r Fòrum Parlamentari sobre la 
Mediterrània on va participar, entre altres, el 
Ministre d’Afers Exteriors de Sèrbia Montenegro. 
La Reunió d'hivern de l'OSCE-PA va ser, com 
sempre, a Viena, al febrer. Com és habitual en la 
sessió d’hivern, van reunir-se les comissions de 
treball de l’Assemblea per fer un seguiment dels 
acords presos a la darrera sessió anual així com 
iniciar l’anàlisi, amb els respectius ponents, dels 
informes que es presentaran en el decurs de la 
propera sessió d’estiu que tindrà lloc del 3 al 7 de 
juliol a Brussel·les. Així  mateix, va desenvolupar-se 
la sessió de control amb els màxim dirigents de 
l’OSCE governamental: el president en exercici i el 
secretari general. Vista la polèmica i els 
esdeveniments esdevinguts a rel de la publicació de 
certes caricatures per un periòdic danès, va 
organitzar-se un debat parlamentari especial sobre la 
llibertat d'expressió i el respecte a les creences 
religioses.  
En el decurs de la reunió de la Comissió Permanent, 
si l’un dels punts del que cal fer esment, és que 
l’OSCE-PA va aprovar augmentar en un 2’67% el 
seu pressupost, -i això ens afecta directament-, un 
altre, tot i que ambdós consten a dins de l’informe 
que s’ha tramès; l’altre és que va ser examinada i 
aprovada la demanada andorrana d’organitzar i 
acollir la propera Conferència Subregional 
Econòmica, que d’acord amb l’establert, ha de tenir 
lloc durant el maig del 2007. Les delegacions 
espanyola i francesa van expressar públicament el 
seu suport a la candidatura andorrana, suport que ja 
ens havien anunciat anteriorment, tan verbalment 
com per escrit.  
Voldria, si se’m permet, Senyor síndic, recordar que 
tal decisió no hauria estat possible sense el treball 
iniciat per la delegació anterior. Efectivament, la 
idea i la possibilitat de poder presentar la 
candidatura d’Andorra per organitzar una 
Conferència Subregional Econòmica de l’OSCE-PA, 
va néixer arrel de la participació a l’organitzada per 
Suïssa l’any 2003. 
A partir d’aquell moment, la delegació anterior va 
iniciar els contactes necessaris amb el secretariat de 
l’Organització per tal de poder estudiar i presentar 
un projecte amb possibilitat d’arribar a bon terme. 
Va obtenir, així mateix, l’acord del principi, tant del 
síndic com de la Sindicatura i la Junta de Presidents. 
Nosaltres hem continuat sobre la idea, i l’esbós 
plantejat, que hem transformat en el projecte que ha 
estat aprovat.  
Voldria doncs, aprofitar l’ocasió, per reconèixer 
públicament la feina iniciada pels membres de 
l’anterior delegació, al Sr. Farré, aquí present, 
conseller general, en l’actualitat, però que no 
continua a dins de la delegació de l’OSCE-PA, als 
Srs. Monegal i Daban, que ja no són membres 
d’aquesta assemblea, i, de manera especial, a aquest 
darrer que va presidir la delegació els darrers quatre 
anys, i que va mostrar-se entusiasta des del primer 
moment per a defensar el projecte. 
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El tema de la conferència tractarà sobre el comerç: el 
títol definitiu no s’ha acabat de polir, però molt 
possiblement, un dels elements que recull, pretendrà 
presentar el comerç com a element creador de 
riquesa i com a possible mecanisme capaç d’eliminar 
tensions entre pobles si s’utilitza correctament. A 
hores d’ara, ja ho he dit, s’està en fase d’exploració 
del temari i totes les idees són benvingudes.  
Estic segur que amb l’ajuda de tots plegats serà un 
èxit. 
Em resta només agrair als membres de la delegació 
actual, no sols la feina feta, sinó també, la lleial 
col·laboració amb que he comptat en tot moment.  
Gràcies. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Dallerès per la seva exposició. Crec 
també agafar el sentiment de tots els aquí presents, i 
felicitar els antecessors seus, tant com la seva 
comissió per l’assoliment d’apropar-nos aquesta 
cimera aquí a Andorra.  
Seguint, doncs amb l’establert en un dia com avui, 
em permetreu que us dirigeixi unes paraules molt 
breus. 
Molt Il·lustre Sra. Subsíndica, 
Molt Il·lustre Sr. Cap de Govern, 
Srs. representants dels Coprínceps, 
Srs. ministres, 
Sr. president del Consell Superior de la Justícia, 
Sr. president del Tribunal Constitucional, 
Honorables Srs. cònsols majors i menors i membres 
de Comú, 
Senyores i Senyors, 
Era un dia com avui, 14 de març del 1993, quan 
l’expressió i la veu del poble andorrà decidí donar 
suport al text Constitucional, que en el seu preàmbul 
cita textualment: 
“El Poble andorrà, amb plena llibertat i 
independència, i en exercici de la seva sobirania”. 
Any rere any es commemora aquesta data com a 
festa nacional; permeteu-me que en la primera 
celebració que tinc l’honor, com a síndic general, 
d’adreçar-los unes paraules, recordi a tots aquells, 
dones i homes, que amb la seva perseverança i amb 
la seva obstinada decisió van fer possible l’assoliment 
del que avui és la nostra Carta Magna. 
De ben segur que no va ser fàcil. Per alguns no feia 
falta, per d’altres era massa rígida, i també poc 
precisa, però la realitat va ser que per unanimitat el 
Consell General, va aprovar el text, i així es va poder 
presentar per al seu sufragi universal.  
Els coprínceps, els síndics i els consellers generals, el 
cap de Govern i els consellers de govern d’aquell 
moment, -avui ministres-, els cònsols, també els 
membres de comú, amb els tècnics i els assessors, 
tots van anar posant negre sobre blanc les futures 
pautes de convivència i les noves regles de joc. 

Sens dubte, el consens i la negociació foren 
imprescindibles per arribar a un bon desenllaç, totes 
les parts van haver de renunciar a alguna cosa de la 
seva legítima pretensió. Aquest va ser l’esperit 
positiu dels qui en aquell moment ens varen precedir 
i avui la seva feina forma part ja de la nostra història. 
Un dia com avui també és propici per a la reflexió 
sobre el què hem fet i què podem fer. El Consell 
General actual ha volgut recuperar l’esperit de diàleg 
i de consens que va dominar en aquelles 
negociacions. 
Aquest esperit ha servit per adequar i modernitzar 
les tan esperades lleis de la seguretat social i 
d’atenció social, en un acte que reflecteix que 
l’interès nacional es posa per sobre de l’acció aïllada 
dels partits. Tots ens en podem felicitar i en 
particular els companys que formen la Comissió 
especial en aquesta matèria.  
Ells han tingut també la voluntat de consens per fer 
de les seves renúncies un millor acord per al bé de la 
col·lectivitat, amb un ànim que desitjo i els encoratjo 
perquè continuï en tots aquells aspectes rellevants i 
socialment necessaris per al nostre futur.  
També el preàmbul de la Constitució en l’últim 
paràgraf ens diu:  
“Amb el desig que el lema Virtus, Unita, Fortior, que 
ha presidit el camí pacífic d’Andorra a través de més 
de set-cents anys d’història, segueixi essent una 
divisa plenament vigent i orienti sempre les 
actuacions dels andorrans.” 
La unió fa la força i el consens de ben segur 
s’aconsegueix amb voluntat. 
Abans de cloure el meu parlament, permeteu-me 
que transmeti la nostra més sincera salutació als 
Excel·lentíssims Srs. Coprínceps a través dels seus 
representants aquí presents.  
Voldria, també, recordar a tots els que per motius de 
feina, d’estudis o altres situacions, avui no es troben 
al nostre país, tampoc entre nosaltres, i doncs no 
poden gaudir d’aquesta festa. 
Agraeixo novament la presència de tothom en 
aquesta sessió tradicional, així com la dels mitjans de 
comunicació que amb la seva constància fan possible 
la divulgació dels nostres actes, i són alhora 
testimonis privilegiats de la nostra història. 
Gràcies a tots! 
Bon dia de la Constitució! 
Visca Andorra! 
(Aplaudeix el ple) 
Recordo com sempre hi ha en cada Consell 
tradicional, doncs que abans de marxar i de treure’ns 
els abillaments habituals, procedirem a fer la 
fotografia de rigor a l’escala. 
Sense haver-hi res més a l’ordre del dia, s’aixeca la 
sessió. 
(Són les 18.15h) 
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